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رکود در وضعیت قرمز

در حالی که دیروز یکصد نماینده مجلس درباره عمیقتر شدن رکود به رئیسجمهور تذکر دادند، به نظر میرسد

برنامههای دولت برای خروج از رکود چندان موثر نبوده و باید اصلاح شود.

در حالی که دیروز یکصد نماینده مجلس درباره عمیقتر شدن رکود به رئیسجمهور تذکر دادند، به نظر میرسد برنامههای دولت
برای خروج از رکود چندان موثر نبوده و باید اصلاح شود.

به گزارش فارس، در میان تذکرات کتبی نمایندگان و مسئولان اجرایی کشور که در جلسه علنی دیروز مجلس از سوی
هیات رئیسه قرائت شد، یکتذکر شاید بیش از بقیه قابل توجه باشد و آن نیز موضوع عمیقتر شدن رکود اقتصادی در

کشور است.
در این باره دیروز صد نفر از نمایندگان که در میان اسامی آنها نمایندگان اقتصادی مجلس نیز مشاهده میشود،

در تذکری به رئیسجمهور و وزیر اقتصاد عنوان کردند: رکود عمیق و بیسابقه حاکم بر اقتصاد کشور منجر به تعطیلی اکثر
بخشهای اقتصادی شده و تنها راهحل آن اقدام عملی دولت برای اجرای عملی سیاستهای اقتصاد مقاومتی است.

این درحالی است که با وجود برنامههای متعدد دولت برای اجرای اقتصاد مقاومتی بسیاری از کارشناسان این برنامهها را
موثر ندانسته و از کندی اجرای این برنامه انتقاد میکنند. همچنین مردم نیز از عمیقتر شدن رکود ناخرسندند. در برنامه
پایش که 29 آذرماه از شبکه یک پخش شد، مردم در نظرسنجی این برنامه به نوعی از افزایش فشار رکود برمعیشت

خود گلهمند بودند.
پرسش نظرسنجی برنامه یاد شده پایش به این شرح بود: به نظر شما کدام عامل در کاهش تقاضا و ایجاد رکود موثرتر

است؟
1ـ مردم قدرت خرید ندارند 2ـ برای پساتحریم دست نگه داشتهاند. در همین حال 85 درصد از شرکتکنندگان عامل اصلی
رکود را نداشتن قدرت خرید اعلام کردند و 15/41 درصد نیز به گزینه دوم رای دادند. این امر نشان میدهد هم مردم و هم
بخش تولید از عمیقتر شدن رکود نگرانند و از دولت میخواهند کاری موثرتر در این رابطه انجام دهد؛ زیرا بسته خروج از

رکود دولت عملا کار خاصی برای جلوگیری از رکود نکرده است.
دکتر حسن سبحانی، کارشناس اقتصادی در این باره به خبرگزاری صداوسیما گفت: رکود اقتصادی به خاطر کاهش تولید
است و مهمترین مشکل تولید هم تهیه سرمایه و تامین نقدینگی است. وی تصریح کرد: کشور ما در سال 91 رشد
منفی 6/8 درصدی را تجربه کرد و تلاشهایی که بعدا انجام شد هیچکدام رکود را در جامعه از بین نبرده است. اگر تولید
ناخالص ملی در سال 90 را 100 واحد در نظر بگیریم سال 91 به معادل 93 واحد تولید رسید و سال 92 این رقم به 95
واحد تولید رسید که این رقم نشان میدهد ما رشد داشتیم، اما هنوز به رقم سال 90 نرسیدهایم. این اقتصاددان افزود:
اگر صد درصد تحریمها نیز برطرف شود ما باید اندکی حرکت از درون کشور داشته باشیم تا بتوانیم مشکلات موجود در

اقتصاد را حل کنیم. برداشتن تحریم شرط کمککننده است و شرط تعیینکننده نیست.
مسعود خوانساری رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران نیز در این باره گفت: سال گذشته رشد
اقتصادی 3 درصد را داشتیم، اما در پنج ماه اول امسال، واردات 20 درصد و صادرات ما 16 درصد کاهش داشت یعنی وضع
ما در حوزه اقتصاد خوب نیست. وی افزود: در سه ماهه نخست سال، تولید 8 درصد و فروش هم 12 درصد کاهش
داشت که با توجه به این اعداد و آمار در سه ماهه و پنج ماهه امسال حداقل برای اقتصاد سال 94 سال خوبی به نظر

نمیآید.
خوانساری معتقد است: از آنجا که هنوز سرمایهگذاران و تولیدکنندگان داخلی اطمینان ندارند که سرمایهگذاری کنند،

نمیتوان انتظار داشت خارجیها برای سرمایهگذاری هجوم بیاورند و حداقل امسال اینگونه نخواهد بود.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گفت: در بهترین حالت امسال رشدی در اقتصاد نخواهیم داشت، اما در

سالهای آینده بسته به اینکه دولت چه تصمیمی بگیرد شرایط قابل تحلیل خواهد بود.
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